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DAMES EN HEREN,

De Commissie voor Cultuur, Media en Sport ver-
gaderde op dinsdag 4 en donderdag 13 december
2001 over het voorstel van resolutie betreffende de
toegankelijkheid van begijnhoven.

Aanvankelijk werd de bespreking op 4 november
2001 aangevat op basis van het voorstel van resolu-
tie Stuk 826 (2001-2002) – Nr. 1 betreffende de toe-
gankelijkheid van begijnhoven, van mevrouw Riet
Van Cleuvenbergen en mevrouw Mieke Van
Hecke, de heren Luc Martens en Jan Laurys, me-
vrouw Veerle Heeren en de heer Bart De Smet.

Tijdens de bespreking op 13 december 2001 werd
stuk 826 ingetrokken en vervangen door voorlig-
gend voorstel van resolutie, Stuk 957 (2001-2002) –
Nr. 1, dat unaniem werd aangenomen.

1. Vergadering van dinsdag 4 december 2001 op
basis van het voorstel van resolutie Stuk 826
(2001-2002) – Nr. 1

– Toelichting van het voorstel van resolutie door
mevrouw Riet Van Cleuvenbergen

Begijnhoven zijn een typisch product van het
Vlaamse culturele erfgoed, aldus mevrouw Riet
Van Cleuvenbergen. Ze zijn als dusdanig erkend
door de Unesco, mede om de toegankelijkheid
ervan te verbeteren. Maar daar wringt het schoen-
tje. Vaak is er discussie omtrent enerzijds de zuive-
re historische bescherming van gebouwen en an-
derzijds de restauratie met toegevingen t.a.v. de
functies die het gebouw te vervullen heeft in de he-
dendaagse maatschappij. In heel veel steden en ge-
meenten zijn beide elementen mooi geïntegreerd.
De spreker meent dat dit compromis ook voor de
restauratie van begijnhoven moet gerealiseerd
worden. Vlaanderen heeft al heel wat stappen
gezet op het vlak van toegankelijkheid. Via de be-
groting subsidieert het Vlaams Parlement trouwens
toegankelijkheidsbureaus, die de commissie zou-
den kunnen adviseren. De minister van Toerisme
subsidieert ook logiesverstrekkende bedrijven. Me-
vrouw Van Cleuvenbergen pleit dan ook voor het
aanwenden van deze stimuli om de projecten in
verband met het toegankelijker maken van begijn-
hoven open te trekken. Ze wijst er wel op dat be-
gijnhoven allemaal zeer verschillend zijn op het
vlak van onder meer de bestrating en de toeganke-
lijkheid. Dat houdt in dat men niet zomaar een
regel kan opleggen, maar dat men voor elk begijn-
hof apart de situatie moet bekijken.

Ook de eigendomsrechten van begijnhoven kun-
nen zeer uiteenlopen. Sommige begijnhoven zijn
eigendom van een OCMW, andere zijn privé-eigen-
dom. De straten zijn dan weer eigendom van de ge-
meente. De bescherming van een begijnhof slaat
echter op het geheel en daar hoort ook de bestra-
ting bij.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen pleit concreet
voor een onderzoek over de fysieke toegankelijk-
heid voor mensen met een motorische, visuele of
auditieve handicap, zeker in de door Unesco be-
schermde begijnhoven.

Ten tweede moeten er voorstellen uitgewerkt wor-
den op maat van elk begijnhof om de maximale
toegankelijkheid voor mensen met een of andere
handicap te garanderen.

Ten derde vraagt ze dat er een subsidiesysteem in-
gevoerd wordt om de toegankelijkheid van de door
de Unesco erkende begijnhoven te verhogen voor
mensen met een handicap.

De spreker pleit ervoor om een systeem uit te wer-
ken waardoor monumenten die toegankelijk zijn
voor mensen met een handicap, erkend kunnen
worden en herkenbaar zijn voor het publiek. Ze
verwijst naar het stappenplan dat minister Landuyt
gebruikt heeft voor het toerisme. Eerst werd een
opdracht gegeven aan toegankelijkheidsbureaus
om te onderzoeken wat de stand van zaken is en
welke normen moeten gehaald worden. Ook werd
onderzocht of er financiële stimuli kunnen worden
gegeven. Daarnaast wordt ook nadruk gelegd op
sensibilisering, waardoor mensen spontaan reke-
ning houden met de toegankelijkheid bij bouwwer-
ken of verbouwingen. Dat is goedkoper dan ach-
teraf nog aanpassingen te moeten doen. Ten slotte
wordt ook bij de vorming van gidsen aandacht be-
steed aan een goede toegankelijkheid.

De spreker merkt tenslotte op dat zij concreet
geïnspireerd werd door de reacties van een aantal
gidsen, onder meer in het begijnhof van Diest, die
er regelmatig mee geconfronteerd worden dat een
aantal mensen niet overal terechtkunnen.

– Verzoek tot het organiseren van een hoorzitting
op basis van artikel 31, punt 2 b) van het Regle-
ment

De heer Miel Verrijken stelt dat de begijnen de
enige Vlaamse orde zijn met eigendomsrecht op de
begijnhoven. Hij stelt voor dat de commissie eerst
en vooral advies vraagt van het hoofd van de begij-
nenorde. De regels van de religieuze orde moeten
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immers geëerbiedigd worden. Zo wordt in het Ant-
werpse begijnhof uitdrukkelijk gevraagd dat man-
nen het begijnhof ten laatste om 17 uur en in de
winter om 16 uur verlaten. Hij geeft ook het voor-
beeld van La grande Chartreuse van de Karthui-
zers, dat erkend is als een wereldmonument. Dit is
slechts twee uur per dag toegankelijk voor het pu-
bliek om de gezangen niet te verstoren. Het is im-
mers niet omdat het een cultuurmonument is, dat
de wetgever aan de orde regels mag opleggen. Het
gaat uiteindelijk om de scheiding tussen kerk en
staat. Een orde bepaalt naar eigen goedvinden hoe
ze haar kloosterlingen beschermt, zeker 's nachts
als het om een vrouwelijke orde gaat.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen merkt op dat
begijnen niet altijd een kloosterorde vormen. Be-
gijnhoven in de middeleeuwen waren dat in geen
geval. Toen gingen vrouwen om spirituele en eco-
nomische redenen samenwonen. Het betrof eigen-
lijk vrij feministische groepen. De begijnhoven zijn
als middeleeuwse monumenten beschermd omdat
ze een dergelijke site zijn. Het gaat niet om de in-
terne regels, maar wel om de bestrating van begijn-
hoven die nu ook open zijn voor het publiek. Ze
vindt de argumentatie van de heer Verrijken dan
ook niet terecht. Alle begijnen (zeker de oudere)
zullen tevreden zijn met een betere bestrating.

De heer Verrijken erkent dat de wegen van alle be-
gijnhoven inderdaad moeilijk begaanbaar zijn. De
kasseien liggen bol omdat er geen plassen zouden
ontstaan. Dat is een oude traditie. Hij merkt ook
op dat niet alle begijnhoven geklasseerd zijn. In
Antwerpen heeft het bisdom beslist om bepaalde
huizen te verkopen omdat er te weinig begijnen
waren. Daar delen begijnen hun gemeenschap dus
met mensen die niet aan de orde onderworpen zijn.

De heer Jo Vermeulen merkt op dat het gaat om de
vraag of men de toegankelijkheid van begijnhoven
kan verbeteren, en niet of men daarmee al dan niet
kan ingrijpen in het leven van de begijnen.

Ter stemming voorgelegd wordt het voorstel van
de heer Miel Verrijken tot het organiseren van een
hoorzitting op basis van artikel 31, punt 2 b) van
het Reglement verworpen met twee stemmen
tegen vijf.

2. Vergadering van donderdag 13 december 2001 

– Indienen van een nieuw voorstel van resolutie
(Stuk 957 (2001-2002) – Nr. 1)

De heer Dany Vandenbossche deelt mee dat een
nieuw voorstel van resolutie werd ingediend dat
beter tegemoet komt aan de zorg voor het integre-
ren van de toegankelijkheidsmaatregelen in de be-
schermde monumenten. Het nieuwe voorstel van
resolutie wijkt dan ook af van het vorige voorstel
van resolutie in punt 2° van het beschikkende ge-
deelte, waar de woorden "een maximale toeganke-
lijkheid" werden vervangen door "een zo goed mo-
gelijke toegankelijkheid".

– Intrekken van het voorstel van resolutie Stuk 826
(2001-2002) – Nr. 1

Mevrouw Mieke Van Hecke dankt de meerder-
heidspartijen dat zij de noden erkennen die werden
geformuleerd in het voorstel van resolutie Stuk 826
(2001-2002) – Nr. 1 betreffende de toegankelijk-
heid van begijnhoven. Het nieuw ingediende voor-
stel van resolutie nr. 957 komt hier in grote mate
aan tegemoet. Zij kondigt aan dat het voorstel van
resolutie nr. 826 wordt ingetrokken.

– Verderzetten van de bespreking op basis van
Stuk 957 (2001-2002) – Nr. 1

Mevrouw Mieke Van Hecke roept de regering op
om snel maatregelen te nemen tot het bevorderen
van de toegankelijkheid van begijnhoven voor
mensen met een handicap, mede in het belang van
de toeristische sector.

Mevrouw Niki De Gryze benadrukt dat in geen
geval mag worden geraakt aan de typische kassei-
bestrating van de begijnhoven.

Mevrouw Mieke Van Hecke merkt op dat het aan
de regering toekomt om de praktische modalitei-
ten verder uit te werken. Toch moeten de typische
omgevingsfactoren van elk begijnhof inderdaad zo
goed mogelijk worden gerespecteerd. Binnen dit
kader moet creatief worden gezocht naar oplossin-
gen inzake de doelstellingen die in de resolutie
worden voorgesteld.

De heer Paul Van Grembergen, Vlaams minister
van Binnenlandse Aangelegenheden, Ambtenaren-
zaken en Buitenlands Beleid, is het eens met de in-
valshoek van het voorstel van resolutie. Wel is het
zo dat er geen sprake kan zijn van roekeloze aan-
passingen die de ziel van de erkende monumenten
aantast. De Mexicaanse tempels werden bijvoor-
beeld ook erkend als werelderfgoed, maar wie ze
wil beklimmen moet de eindeloze trappen wel zelf
bestijgen. Vandaar dat de formulering in het voor-
stel van resolutie als "een zo goed mogelijke toe-
gankelijkheid" een belangrijke verbetering is.
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De minister zal over de te nemen maatregelen be-
treffende de toegankelijkheid van begijnhoven
overleg plegen met mevrouw Mieke Vogels,
Vlaams minister van Welzijn, Gezondheid en Gelij-
ke Kansen. Wel moet voor elk begijnhof apart wor-
den onderzocht op welke wijze de toegankelijkheid
kan worden verhoogd met respect voor het monu-
ment. Eventueel kan de graad van toegankelijk-
heid via een speciaal label worden aangeduid. Bij
nieuwe projecten zal zonder twijfel aandacht wor-
den geschonken aan de toegankelijkheid. Bij reeds
gerealiseerde projecten zal moeten worden onder-
zocht of eventuele verbeteringen inzake toeganke-
lijkheid kunnen worden aangebracht.

3. Stemming 

Het voorstel van resolutie betreffende de toegan-
kelijkheid van begijnhoven (Stuk 957 (2001-2002) –
Nr. 1) wordt unaniem aangenomen met 8 stemmen.

De verslaggever, De voorzitter,

Cis SCHEPENS Jos STASSEN  
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